
سال  سوم 2    سیاسـت  
شماره 962 a r m a n m e l i . i r

یکشنبه 
1399 .12 .17

23 رجب  7/1442مارس2021

اخبارکــــوتاه
 تشکر و قدردانی 

سیدحسن نصرا... از رهبرانقلاب
و  تسلیت  »پیام  از  لبنان   ... حزب ا دبیرکل 
همدردی پدرانه« مقام معظم رهبر در پی درگذشت 
شیخ احمد الزین تشکر کرد. سید حسن نصرا...، دبیرکل 
حزب ا... لبنان در پیامی به مقام معظم رهبری از تسلیت 
و همدردی ایشان درپی درگذشت شیخ  احمد الزین 
تقدیر و تشکر کرد. در این پیام آمده است: از طرف 
خودم و تمام علمای عزیز و خانواده مرحوم و همچنین 
تمام شاگردان وی از تسلیت و همدردی پدرانه شما 
تشکر می کنم. سید حسن نصرا... تاکید کرد: با شما 
عهد می بندیم که راه آن مرحوم عزیز را ادامه می دهیم 
تا اهداف مان را محقق کنیم. دبیرکل حزب ا... در ادامه 
برای طول عمر رهبر معظم انقلاب و عزت، پیروزی و 
توفیق ایشان در رهبری امت و دفاع از کرامت و شرافت 

آن در مواجهه با طاغوت های دنیا دعا کرده است.

 ایران ترور فخری زاده 
را بی پاسخ نمی گذارد

سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد 
سازمان های بین المللی در وین، گفت: در حالی که 
جمهوری اسلامی ایران قویا متعهد به تعقیب یک برنامه 
صلح آمیز هسته ای است، یک دانشمند هسته ای دیگر 
ایران نیز ترور شد. کاظم غریب آبادی افزود: شواهد واضح، 
حاکی از این است که رژیم صهیونیستی اسرائیل در پشت 
ترور جنایتکارانه دکتر محسن فخری زاده قرار دارد و باید 

به خاطر چنین جنایت غیرانسانی، پاسخگو شود. 

 توجه به محیط زیست 
از اولویت های مجلس 

رئیس مجلس با اشاره به چالش هایی که در بحث  
آلودگی های زیست محیطی وجود دارد، گفت: بحث 
محیط زیست از اولویت های اصلی مجلس یازدهم 
است. محمد باقر قالیباف پس از کاشت یک اصله نهال 
در فضای سبز مجلس، با اشاره به سنت بسیار پسندیده 
درختکاری در فرهنگ اسلامی و ایرانی، گفت: بحث 
مربوط به حفاظت از محیط زیست و فضای سبز 
مخصوصا بحث درختکاری و حفظ درختان از اولویت 
مردم و مسئولان است و در مجلس شورای اسلامی نیز 

توجه به مسائل محیط زیست از اولویت هاست. 

 گفت وگوی وزرای خارجه 
ایران و ارمنستان 

آرا آیوازیان، وزیر خارجه ارمنستان با وزیر امور 
خارجه ایران به صورت تلفنی گفت وگو کرد. در این 
رابطه وزرای امور خارجه در مورد موضوعات دوجانبه 
تبادل نظر کردند. همچنین طرفین از توسعه روابط 
مبتنی بر دوستی چند صد ساله ابراز خرسندی 
کرده و از آمادگی متقابل برای تقویت بیشتر آن، با 
فعال سازی گفت وگوی سیاسی در سطوح مختلف، 
استقبال کردند. گفت وگو کنندگان در مورد مسائل 
امنیتی و ثبات منطقه ای نیز صحبت کرده اند. وزرا 
نقش همکاری هماهنگ در پرداختن به چالش های 

جدید منطقه ای را برجسته کرده اند.

رئیسجمهور:

 سفر به شهرهای 
قرمز و نارنجی ممنوع است

مناطق محروم ظرفیت 
بالایی دارند

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: در بسیاری از مناطق مرزی و مناطق 
محروم کشور ظرفیت ها و زمینه های بالقوه 
بالایی چه به لحاظ نیروی انسانی مستعد و 
مفید و چه به لحاظ منابع طبیعی و برخی 
زیرساخت های توسعه وجود دارد که باید با 
توجه جدی به آنها، نسبت به رفع مشکلات 
آنان اقدام کرد. صادق آملی لاریجانی در 
دیدار با استاندار کرمانشاه ایجاد مناطق آزاد 
و ویژه را یکی از راه های دستیابی به رونق 
اقتصادی و معیشتی در مناطق مختلف 
کشور دانست و تاکید کرد: البته مناطق 
آزاد باید بر مبنای توسعه صادرات و توجه 
به تولید با هدف صادرات فعالیت کنند که 
متاسفانه برخی از این مناطق از این وظیفه 
ذاتی و قانونی خود فاصله گرفته اند و بیشتر 
ظرفیت آنها در مقوله واردات به کار گرفته 
می شود که تبدیل به معضلی برای کشور 
شده است. افزایش نامتوازن و غیرمنطقی 
مناطق آزاد و ویژه هم اصلا به مصلحت 
کشور نیست و آسیب هایی را به همراه دارد 
که باید در ایجاد مناطق جدید آزاد و ویژه به 
این آسیب ها توجه کرد. لاریجانی تغییر 
رویکرد برخی از این مناطق از صادرات به 
واردات را معضل جدی پیش روی مناطق 

آزاد برشمرد.

علامت   اشتباه    به  خارج 
کشور   نفرستید

رئیس دفتر رئیس جمهوری گفت: 
موضع ایران در قبال پرونده هسته ای، 
رفع تحریم ها و بازگشت احتمالی آمریکا 
به برجام کاملا روشن است و این موضع 
پیش از این، هم از سوی مقام معظم 
رهبری و هم از سوی مسئولان ارشد 
دولت همچون رئیس جمهور و وزیر 
امور خارجه به صراحت بیان شده است. 
محمود واعظی در واکنش به اظهارات 
گونه  هر  داد:  تذکر  رضایی  محسن 
موضع گیری از سوی چهره های سیاسی 
که متفاوت از موضع رسمی نظام تلقی 
شود، بدون تردید اقدامی گمراه کننده 
است و کسانی که خود را دلسوز کشور 
و مردم می دانند، قاعدتا نباید دست 
به چنین اقدامات نسنجیده ای بزنند. 
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه 
با نزدیک شدن به زمان انتخابات، بیشتر 
شاهد این دست موضع گیری ها شاذ 
خواهیم بود، از مردم خواست به این 
گونه اظهارات اعتنایی نکرده و سیاست 
رسمی کشور در موضوعات کلان را از 
زبان مراجع مسئول دنبال کنند. او از 
سیاسیون و فعالان احزاب و گروه ها و 
نامزدهای احتمالی ریاست جمهوری 
دعوت کرد، در اظهارنظر و اعلام مواضع 
خود، مصلحت کشور و مردم را فدای 
منافع زودگذر سیاسی نکنند و در حیطه 
مسائلی که تصمیم گیری درباره آنها در 
سطح کلان کشور انجام می شود، علامت 

اشتباه به خارج کشور نفرستند.

؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

باید فرهنگ درختکاری 
را ترویج کنیم

دبیر شورای نگهبان گفت: این روز 
و هفته قطعا مایه برکت است. قرآن 
می فرماید کار خیر انجام دهید که از جمله 
جلوه های کار خیر درختکاری، گل کاری، 
نشاء زدن و باغداری است. آیت ا... احمد 
جنتی پس از کاشت یک اصله نهال میوه 
در محوطه شورای نگهبان خاطرنشان کرد: 
حیطه انجام کار خیر خیلی گسترده است و 
همه چیز از جمله کشاورزی و درختکاری 
فرهنگ  باید  ما  و  می شود  شامل  را 
کشاورزی و درختکاری را هر چه بیشتر 
ترویج کنیم. همانطور که رهبر معظم 
انقلاب هم دیروز فرمودند، واقعا کشاورزان 
و باغداران عزیز بهره کمی از عواید مادی از 
دسترنج خود می برند و باید فکر اساسی 
برای این مساله کرد. معتقدم باید همان 
احترامی که به طبقات بالای جامعه در 
ادارات گذاشته می شود، به کشاورزان 
و باغداران زحمتکش و عزیز هم همان 
عزت و احترام گذاشته شود. باید هر چه 
می توانیم فضای جامعه را با درخت و سبزه 
شاد کنیم، حتی در منازل هم هر کس 
می تواند درخت و سبزه بکارد و گل کاری 
کند؛ باید فرهنگ درختکاری و کشاورزی 
را ترویج کرده و کسانی را که در این راه گام 

برمی دارند مورد تقدیر قرار دهیم.

ناکامیتفرقهافکناندرجریاناصلاحات

عارف ناراحت نیست، جوسازی نکنید!

آرمانملی:رئیس جمهور گفت: الان که شرایط را می بینیم جز یک استان 
که به دلیل همجواری با کشــور دیگری و رفت وآمدها به آن گرفتار ویروس 
جهش یافته شده، سایر استان های کشــور وضعیت و شرایطی نسبتا خوبی 
دارند. اهم اظهارات حسن روحانی در جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا را در 

ادامه می خوانید:
 امیدواریم قدم به قدم به ســمت مهار این ویروس برویم. الان که شرایط را 
می بینیم جز یک استان که به دلیل همجواری با کشور دیگری و رفت وآمدها به 
آن گرفتار ویروس جهش یافته شده، سایر استان های کشور وضعیت و شرایطی 
نسبتا خوب دارند. کمی هم برای اســتان چهارمحال و بختیاری نگرانی هایی 
داریم. ما الان با دو ویژگی مواجهیم؛ یکی اسفند پرجنب وجوش که در این ماه 
همیشه تردد مردم بیشتر می شود و این سبب فعالیت بیشتر آنان می شود و این 
یعنی ما در شرایط خاصی با سایر ماه ها قرار داریم. همچنین که دو هفته اول 

فروردین هم خاص است و تردد زیاد می شود.
  برای مردم سخت است که امسال به سفر نروند. مردم بدانند این خواهش و 
نکته ای که مطرح می شود برای سلامت آنان است و نه چیز دیگر. نرفتن سفر 
بهتر از رفتن است. حالا اگر کســانی اصرار دارند که سفر بروند و یا برای شان 
واجب است باید خیلی مراقب رعایت پروتکل های بهداشتی باشند. نمی توانیم 
به مردم بگوییم که شب عید خرید نروید اما از آنان می خواهیم که پروتکل های 
بهداشتی را رعایت کنند و در شلوغی و ازدحام وارد نشوند، حالا اگر جایی پنج 
درصد ارزان تر است نمی ارزد که به قیمت سلامتی به آنجا برویم. همچنین تا 

جایی که ممکن است از خرید اینترنتی باید استفاده کرد.
 سفر برای شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع است. طبق تصمیم وزارت بهداشت 
و ستاد ملی کرونا، هیچکس برای سفر به این شهرها برنامه ریزی نکند. نیروی 
انتظامی هم به این مقررات و اجرای آن توجه دارد. بنابراین جز شهرهای قرمز 
و نارنجی برای سایر شــهرها هم باید رعایت پروتکل های بهداشتی در جریان 

سفر انجام شود.
  می دانیم بار روانی خاصی برای مردم دارد که یکی دو سال خانه نشین شوند. 

فشارهای زیادی برای برخی کسب وکارها که تعطیل شدند هم وجود دارد.
 یک شهری ۱۰ بیمارســتان و چند هزار تخت دارد، به هر حال از نظر تخت 
محدودیت هایی داریم. تخت آی سی یو محدودیت های بیشتری دارد. نیروی 

انسانی که مراقبت ها را انجام می دهد این نیروی ماهر توانی دارد یک شیفت 
می تواند کار کند نمی شود ما بگوییم این نیرو دو شیفت بدون مرخصی در روز 
کار کند. این شدنی نیست. توان نظام سلامت محدود است که این توان را باید 

مدنظر قرار دهیم خود مردم هم این مساله مهم را مدنظر قرار دهند
  مردم باید بدانند تولید واکسن در دنیا محدودیت دارد یعنی به اندازه جمعیت 
دنیا امکان تولید واکســن وجود ندارد. بگذریم از اینکه عدالتی هم در جهان 
نیست و پولدارها از قبل رزرو کردند، اما تولید و تزریق واکسن محدودیت دارد. 
اینکه واکسن تزریقی چه مدت موثر است و ایمنی می آورد هم مشخص نیست. 
این هم یک محدودیت دیگر اســت. از طرف دیگر در دنیا یک واکسن هراسی 
هم راه افتاده است و هر گروهی به یک واکسن حمله می کنند. اما در هر صورت 
ما نمی توانیم بگوییم چون واکسن به بازار آمده است، پس از این معضل عبور 
کردیم. حتی واکسن هم بیاید و تزریق را هم شروع کنیم زمان می برد. بنابراین 

باید پروتکل ها را ادامه دهیم.
  نمی دانیم این بیماری چه مدت دیگر طول بکشــد، باید برنامه ریزی کنیم 
که حداقل این سبک زندگی را تا یکسال دیگر ادامه دهیم، به دلیل اینکه اگر 
این ویروس جهش پیدا نمی کرد خیالمان راحت بود و امیدوار بودیم که زودتر 
تمام شود اما متاسفانه به ســمت جهش یافتگی رفت و هر روز یک نوع آن در 

دنیا شایع می شود.
  از مسئولان فضای مجازی و صداوسیما  می خواهیم برای اوقات فراغت کسانی 
که به سفر نمی روند، برنامه سازی  کنند؛ به شکلی که مردم بتوانند در این ایام 
نفس راحتی بکشند. مدارس و دانشگاه ها که همه تقریبا امسال تعطیل بودند 
و بخشی از کســب وکارها هم تعطیل بود و در ایام عید که به طریق اولی همه 
تعطیل هستند، پس ما باید بتوانیم روی اوقات فراغت مردم کار کنیم. تقاضا 
می کنم در برخی استان هایی که مقصد هســتند، مانند مشهدالرضا، شمال، 
جنوب و شهرهای بزرگی مانند اصفهان و شــیراز و جاهایی که بیشتر مقصد 
مسافرت است، در مقصد یک بسیج عمومی فوق العاده ای انجام بدهیم و مراقبت 
کنیم برای اینکه فاصله ها و پروتکل ها در کنار دریــا، مناظر و جاهای دیدنی 

مراعات شود تا نوروز خوبی داشته باشیم.

آرمانملی– مطهرهشفیعی:نوبت عارف شد تا از نامش برای ایجاد 
شکاف در جریان اصلاحات استفاده کنند تا به زعم خود مانع از انسجام 
و اتحاد این جریان برای انتخابات ۱4۰۰ شوند اما هم عارف تجربه زیای 
دارد که در دام فرصت طلبان نرود و هم برنامه های دلواپسان اصولگرا 
نخ نما شده و قابلیت اجرا و نتیجه دهی ندارد. اصولگرایان با رصد دقیق 
برنامه ها و جلسات انتخاباتی اصلاح طلبان به این نتیجه رسیدند که 
نقش عارف کمرنگ شده پس بهانه خوبی است برای تحریک بخش 
حامی عارف و انتشار خیالات خام خود به عنوان واقعیتی که در اردوگاه 
اصلاح طلبی می گذرد. نمی توان کتمان کرد که عارف از برخی اتفاقات 
رخ داده در انتخابات قبلی گلایه دارد اما هیچگاه لب به انتقاد از اعضای 
اردوگاه اصلاحات و تصمیم گیران آن باز نکرد و سعی کرد همراه باشد. 
۱3 اسفند بود که عارف گفت: »مردم به گفتمان اصلاحات باور دارند و 
مطمئنا ضعف عملکردی افراد را به پای گفتمان اصلاحات نمی گذارند. 
هرچند متاسفانه برخی افراد فرصت طلبانه برای پیروزی در انتخابات از نام 
و عنوان اصلاحات استفاده کرده اما فردای انتخابات به گفتمان اصلاحات 
پشت می کنند.« آنچه رئیس فراکسیون اصلاحات مجلس دهم مطرح 
کرد را نمی توان گلایه و دلخوری دانست، بلکه نوعی هشدار بود تا برخی 
تصمیمات سلیقه ای به ضرر جریان اصلاحات نشود و بسیاری دیگر از 
اصلاح طلبان هم پیش از عارف چنین نقدهایی را مطرح کرده بودند. برخی 
رسانه های اصولگرا پس از این اظهارات عارف به داستان نویسی مشغول 
شدند به عنوان نمونه فارس مدعی شد رئیس فراکسیون امید در مجلس 
دهم گفته که »عده ای با عنوان و حمایت لیست امید به مجلس رفتند 
در عمل به دنبال منافع فردی و شخصی نه تنها بوده بلکه به سمت فضای 
دیگر چرخ خوردند.« اما آنچه عارف درحقیقت به آن تاکید دارد این است 
که »وی با بیان اینکه شکست برای یک جریان سیاسی در انتخابات باید 
مقدمه ای برای پیروزی در انتخابات آینده باشد، یادآور شد: شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان در جریان انتخابات مجلس یازدهم به درستی 
برای حضور داوطلبانه احزاب در انتخابات به رغم ردصلاحیت های گسترده 
تصمیم گرفت و این تصمیم عبور از تحریم انتخابات بود و اصولا برای 
یک جریان سیاسی تحریم انتخابات معنا و مفهومی ندارد. عارف تاکید 

کرد: جریان اصلاحات با بی مهری های زیادی از سوی بخش هایی از 
حاکمیت روبه رو بوده است و البته مطمئنا این بی مهری ها در نهایت به 
ضرر حاکمیت تمام می شود. اینکه عده ای به دنبال یکدست سازی باشند 
پروژه ای شکست خورده است که تجربه های گذشته نشان داد حاکمیت 

از اینگونه پروژه ها منتفع نخواهد شد.« 
آیاعارفدلخوراست؟

جوسازی مخالفان اصلاحات سبب شد تا شائبه دلخوری عارف از 
اصلاح طلبان ایجاد شود که محلی از اعراب نداشت. دیروز یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب با اشاره به احتمال حضور عارف در انتخابات 
ریاست جمهوری، گفت: افرادی که قصد حضور در انتخابات داشته 
باشند، نمی توانند عضو نهاد اجماع ساز شوند. جواد امام درباره اخباری 
مبنی بر دلخوری محمدرضا عارف از اصلاح طلبان و نهاد اجماع ساز و 
احتمال حضور مستقل در انتخابات، اظهار کرد: من چنین برداشتی از 
اظهارات اخیر عارف ندارم. باید این نکته را در نظر گرفت اصلاح طلبانی 
که قصد کاندیداتوری داشته باشند، بدون پشتوانه و نظر نهاد اجماع ساز 
کار سختی پیش رو دارند. آنها یا باید مستقل در انتخابات شرکت کنند 
یا پشتیبانی جریان های دیگر را با خود داشته باشند. وی ادامه داد: 
کاندیدایی نمی تواند اعلام کند که من  اصلاح طلب هستم، اما با جبهه 
اصلاح طلبان و سی و یک حزب اصلاح طلب خداحافظی کرده و با آنها 
کاری ندارم. عارف هم چنین حرفی نزده است. او سه دوره ریاست شورای 
عالی را داشته است و بعید می دانم چنین دیدگاهی داشته باشد. امام 
خاطرنشان کرد: عارف اگر بنای حضور در انتخابات داشته باشد، نمی تواند 
ریاست نهاد اجماع ساز را عهده دار شود، زیرا در آیین نامه نهاد اجماع ساز 
تصریح شده است کسانی که بخواهند کاندیدای انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، شورای شهر، خبرگان و ریاست جمهوری شوند، باید از شورا 
خارج شوند. در مجموع من برداشت دلخوری عارف از نهاد اجماع ساز 
را ندارم. وی در پایان گفت: آیین نامه و اساسنامه نهاد اجماع ساز نهایی 
شده و انتخاب نهایی هیات رئیسه و کمیته ها هم انجام شده است و بعد از 
نهایی شدن هیات رئیسه کمیته ها، در روزهای پیش رو به بحث انتخابات 

ورود می کنیم.

سـرمقــاله

دوچرخه سواری مانند رانندگی خودرو یا خلبانی تفکیکی برای مرد و 
زن ندارد و برای هر کسی جایز است. این امر نیز مانند غذا خوردن است که 
می توان آن را با حرام آمیخت و آن را دارای حرمت شرعی کرد و می توان 
آن را آلوده نکرد تا حلال باشد. دوچرخه سواری نیز مانند همین مثال 
بوده و اگر رعایت حجاب شود و به منظور خودنمایی نباشد، بدون شک 
دلیلی از حیث شرعی و عرفی برای حرمت آن وجود ندارد. خانم ها 
می توانند با همان لباس منظمی که پیاده روی می کنند، با حفظ حجاب 
دوچرخه سواری نیز انجام دهند. اگر مرد هم پوششی را که شرع برای او 
تامین کرده، نداشته باشد، نمی تواند دوچرخه سواری کند و حرام است. 
موضوع پوشش افراد ارتباطی با دوچرخه سواری ندارد. اصل عمل مانند 
هر اقدام دیگری می تواند انجام شود و تنها شرط آن انجام شرایط لازم 
برای همه زمان هاست. در بعضی پارک ها و خیابان ها محل هایی تعبیه 
شده و به عموم مردم اجازه داده می شود در آن محل دوچرخه سواری 
کنند. نظام باید فکری برای اظهارنظرهای برخی تریبون داران نماید. 
ائمه جمعه سخنگویان نظام حساب می شوند و سخنان آنان پای مواضع 
کشور نوشته می شود. اگر فرد امام جمعه یک شهرستان کوچک نیز باشد، 
مخاطبان می گویند او در نهایت منصوب مقام معظم رهبری است. لذا یا 
شورای سیاستگذاری ائمه جمعه باید در خصوص نظارت بر سخنان این 
علما کاری انجام دهد یا فردی برای تنظیم سخنان ائمه جمعه مامور شود. 
تحت فشار قرار دادن مردم در این موقعیت زمانی اشتباه و غلط است. 
دوچرخه سواری، رفتن به سینما و سایر اقدامات را می توان با رعایت 
موازین دینی انجام داد. به عنوان مثال زنان در رسانه های گوناگون 
فعالیت های مرتبط با حوزه خود را انجام می دهند. همین خانم خبرنگار 
ممکن است به بهترین نحو پوشش خود را رعایت کند یا پوششی خلاف 
شرع و عرف داشته باشد. با این استناد نمی توان یک شغل را برای زنان یا 
مردان حرام دانست. همان خانم خبرنگار می تواند بسیاری از دغدغه های 
مردم و مشکلات آنها را به گوش مسئولان برساند و خدمت کند. مشخص 
نیست اهداف کسانی که با لباس شرع مسائلی را مطرح کرده و دید مردم 
و جوانان را مخدوش می کنند، چیست. این سخنان یا از عدم آگاهی بوده 
یا ابزاری برای تبلیغ است. نمی توان گفت این اقدامات هماهنگ شده 
است اما پیش از انقلاب نیز برخی می گفتند، خانم ها نباید رای بدهند 
اما امام خمینی)ره( مخالف این سخنان بودند. پیش از انقلاب عده ای 
نیز نظراتی از این دست داشتند. سخنان امام جمعه ها سبب می شود 
تعدادی جوان برخوردهای احساساتی انجام دهند این امر مشکل بزرگی 
است. باید مسائل اجتماعی مدیریت شود تا هرکس حرف ناسنجیده ای 
را مطرح نکند. بنیانگذار کبیر انقلاب همیشه حضور زنان در جامعه را 
تایید می کردند و می دیدیم که پیش از انقلاب آنان در حجم عظیمی به 
راهپیمایی آمده و پس از انقلاب نیز جوانان خود را به جبهه ها فرستادند.

دیروز مخالف رای زنان، امروز مخالف 
دوچرخه سواری

سید حسین موسوی تبریزی
دبیرکل مجمع مدرسین و محققین 

حوزه علمیه قم

یـــادداشت

اخیرا دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، در مصاحبه ای با روزنامه 
فایننشال تایمز گفته بود که »اگر غرب سیگنال های روشنی بفرستد 
و برای نمونه اعلام کند که تحریم های آمریکا ظرف یک سال برچیده 
خواهد شد، ایران آماده بازگشت به مذاکرات است.« این اظهارات موجب 
واکنش رئیس دستگاه دیپلماسی کشور شد و در این ارتباط وزیرخارجه 
در توئیتی اعلام کرد که عرصه سیاسی ایران پویاست و مقامات نظرات 
متنوعی مطرح می کنند؛ اما آن نظرات نباید با سیاست رسمی دولت 
اشتباه گرفته شود. از منظر نشانه شناسی تردیدی نیست که اظهارات 
وزیر خارجه کشورمان هشداری بازدارنده در جلوگیری از چند صدایی 
و موازی کاری در عرصه های تصمیم گیری و تصمیم سازی حول سیاست 
خارجی کشور است. در شرایطی که زمینه های ادراکی و ذهنی بازگشت 
به برجام از سوی واشنگتن و همچنین نشانه های چندجانبه گرایی از سوی 
تروئیکای اروپایی و مشخصا از رهگذر مذاکره فراهم شده است، دستگاه 
دیپلماسی ترجیح داده که با رویکرد های مستقلانه و سازنده خود، بر 
مناقشات برجامی پایان دهد و آن را به نقطه مطلوبی برساند. بنابراین 
این گونه اظهارات ممکن است برای مقامات واشنگتن موجب عقب نشینی 
شود و آن را مشمول مدل »سوسیس برشته« کند. این مدل که اصول آن 
توسط کریگ اسنایدر، تئوریزه شده است، بر این نکته تاکید می کند که 
حل موضوعات با کشورها باید در یک فرآیند طولانی انجام پذیرد. هدف 
از تعلل در حل مساله طبق این مدل این است که قدرت طرف مقابل 
کاهش یابد یا از تعقیب خواسته های خود منصرف شود. در واقع در این 
فرآیند طولانی حل مساله آنقدر رفت و آمد و دیالوگ صورت می گیرد 
تا مرحله به مرحله کشورها از خطوط قرمز خود عقب نشینی کنند. این 
موضوع  می تواند موجب ابهامات تفاهمی در رابطه تهران-  واشنگتن حول 
محور برجام شود و حتی شرایط را به سال های قبل از توافق هسته ای یعنی 
»نظم پیشاوین« باز گرداند. حال و اگر چه سخنگوی وزارت امور خارجه 
تاکید کرده که سخنان برخی سیاسیون صرفا نظرات شخصی آنها بوده 
است؛ اما در شرایط حاضر و با توجه به انتخابات پیش رو به نظر نمی رسد 
این اظهارات صرفا محدود به نظر شخصی او و مربوط به پویایی عرصه های 
سیاست ایران برای اظهارنظرهای شخصی باشد. تردیدی نیست که 
اظهاراتی از این دست؛ آن هم از طرف محسن رضایی، که سابقه شرکت در 
انتخابات ریاست جمهوری را دارد، صرفا جنبه تبلیغاتی و شائبه انتخاباتی 
داشته است. انگیزه دیگری که در پشت اظهارات اخیر محسن رضایی 
قابل خوانش است، این است که او از منظر جناحی به گروه اصولگرایان تعلق 
دارد و بیان اینگونه اظهارات این پیام را مخابره می کند که نتایج مطلوب و 
گره گشایی از برجام به پای کارنامه آنها نوشته شود. حال اگر برخی در این 
سودا به سر می برند باید گفت تلاش آنها با هر انگیزه ای که باشد، نمی تواند 
معطوف و قرین به نتیجه مطلوب شود، چراکه اصولگرایان هیچ وقت حامی 
مذاکره و حل مسائل بین المللی از این طریق نبوده اند و چهره کاربلد و 
قابل اعتنایی نیز در میان اصولگرایان در این حوزه یعنی سیاست خارجی 
وجود ندارد. اهل مذاکره ترین کاندیدای احتمالی آنان سعید جلیلی بوده 
که نتایج عملکردش چیزی جز مذاکرات بی نتیجه و بدتر کردن اوضاع و 
صدور قطعنامه های متعدد علیه ایران نبوده است. از طرف دیگر ما شاهد 
ریزش سرمایه اجتماعی اصولگرایان هستیم. تحت این شرایط محسن 
رضایی نمی تواند گره برجام را باز کند. البته کسی هم وعده های این چنینی 
را نه تنها از محسن رضایی، بلکه از سایر شخصیت های اصولگرا نمی پذیرد. 
بنابراین ورود دوباره چهره هایی همچون محسن رضایی به عرصه انتخابات 
نتیجه ای جز شکست ندارد. تحت این شرایط بهترین گزینه برای باز 
کردن گره کور برجام فقط افراد خبره عرصه سیاست خارجی هستند که 
بر ظرافت ها و آداب دیپلماتیک آشنایی کامل دارند. تنها مشکل در این 
میان همین چند صدایی و موازی کاری است که او را پیوسته وادار به دادن 
هشدار می کند که مبادا چند صدایی در کار سیاست خارجی مانع ایجاد 

کند و هزینه کشور را افزایش دهد.

ادامهازصفحهیک
جالب و مبارک آن است که در این گفت وگوی 
دینی یک مرجع تقلید  شیعه از جهان اسلام با رهبر 
مسیحیان دیدار می کند و نزدیکی و تفاهم و تعامل 
2 مذهب جهانی از این طریق پیگیری شده است. 
بشریت کرونازده و جهان اسلام زخم خورده از جنگ ها و 
مخاصمات گوناگون خسته از هزاران درد و رنج و آوارگی 
و فقدان و فراق نیازمند دمی تنفس و صلحی فراگیر 
است. رهبر کاتولیک های جهان می تواند دولت های 
غربی که اکثریت شهروندانشان مسیحی هستند را 
برای برقراری صلح و کم کردن مداخلات در این منطقه 
پرآشوب تحت فشار قرار دهد و دعای صلح طلبانه 
خویش را که در حضور آیت ا... سیستانی قرائت کرده 
است در گوش رهبران غربی هم زمزمه کند. عراق، 
سوریه، افغانستان، یمن و فلسطین زخم های جهان 
اسلامند و هر روز سیلی ترور و ناامنی را نوش جان 
می کنند، در بعدی دیگر درحالی که کشورهای ثروتمند 
عمدتا غربی به احتکار میلیون ها دوز از واکسن کرونا 
مبادرت کرده اند کشورهای فقیر در آخر صف دریافت 
واکسن قرار دارند! امید می رود پاپ صلح طلب و 
نوع دوست پیام دردهای مسلمانان را به غرب ببرد و 
موعظه جدی کند تا آتش فرصت طلبی  ها و مداخله های 
منفعت جویانه اندکی فروکش کند. اتفاقا راه به درستی 
انتخاب شده است، سیاستمداران اغلب نه می خواهند و 
نه می توانند امور اخلاقی را در تصمیم های خود دخالت 
دهند و نسیمی از آرامش را متوجه مردم دردمند کنند، 
لذا این منادیان اخلاق در جهان هستند که با گفت وگو 
و تفاهم و تشریک مساعی عملیات امداد در نظام 
بین الملل را دچار جهش کنند. کوچه های تنگ نجف و 
خانه ساده آیت ا...العظمی سیستانی برای جهان پرزرق 
و برق مسیحیت پیامی جدید و صادقانه دارد. با همین 
سادگی می توان سیاست را دور زد و به صلح و عدالت 
جانی دوباره داد. جنگ های صلیبی تمام شده اند و اسلام 
و مسیحیت به گفت وگو پرداخته اند تا به برادری انسا ن ها 
با هر عقیده و مذهب نزدیک تر شویم. مذهبیون عالم 
برای فربه ساختن ابلاغ خود راهی بهتر از اعمال اخلاقی 
ندارند. با اخلاق و گذشت و مهربانی و رواداری در عمل 
و نه در موعظه های تکراری انسان سرگشته و پریشان 
به فطرت خویش بازمی گردد. مذاهب در سراسر گیتی 
می توانند آستین بالا بزنند و هرجا هستند مبلغ جدی 
عدالت باشند. تنها از راه سیاست نیست که می توان 
در مناسبات جهانی تاثیر گذاشت. آیت ا... سیستانی 
ثابت کرده است که می تواند از خانه محقر خود و از 
راه قلب های مردم به آرامش و امنیت کمک برساند، 
خشونت را نفی کند و کفه اخلاق و درایت را سنگین 
نماید. دیدار پاپ و آیت ا... بدون حضور سیاستمداران 
می تواند آغازی تاریخی برای پیمودن راه صلح و عدالت 
از طریق مذهب و مستقل از سیاست باشد. اگر مردم 
در عمل رهبران دینی دلسوزی و فداکاری و صداقت و 
تواضع و دانش ببینند همراهی می کنند و سیاستمداران 

مجاب به صلح طلبی و عدالت خواهی خواهند شد.

لزوم توجه به هشدارهای وزیرخارجه

پاپ و آیت ا... و دعایی برای صلح 

 صلاح الدین هرسنی
تحلیلگر مسائل بین الملل

کنایهاسحاقجهانگیریبهاظهاراتمحسنرضاییدربارهمذاکرهباآمریکا:

تحريم ها را دور زديم؛ بدون بابك زنجاني ديگري!
یکدلارازپولنفتتلفنشد

آرمانملی:معاون اول رئیس جمهور گفت: 
به رغم مشکلاتی که در زمینه فروش نفت داشته ایم، 
حتی یک دلار از پول نفت تلف نشده و حتی یک 
بابک زنجانی کوچک شکل نگرفته زیرا همه دقت ها 
لحاظ شده است. اسحاق جهانگیری بیان کرد: 
نتیجه اقتصاد مقاومتی باید این باشد که در برابر 
تکانه هایی که به اقتصاد کشور وارد می شود، اقتصاد 
از هم نپاشد و سرپا باشد که در طول دو سه سال 
اخیر سه تکانه مهم و اساسی داشته ایم که یکی از 
آنها کاهش شدید قیمت نفت بود. وی، تحریم های 
جدید را نیز یکی از دوره های استثنایی دانست و 
گفت: این تحریم ها هنوز تمام نشده و آمریکایی ها 
هنوز تحریم های ظالمانه ضد حقوق بشر خود را ادامه 
می دهند و اگر به دنبال مذاکره هستند، باید این 
تحریم ها را بردارند و تا این اتفاق نیفتاده، معتقدیم 
هنوز در جنگ اقتصادی هستیم. وی بیان کرد: 
آمریکایی ها گلوگاه های ایران را شناسایی کرده و 
از همان جا فشارهای خود را آغاز کرده اند به نحوی 
که آنها در مطالعات خود اعلام کرده اند باید امکان 
ورود کالاهای تجملی را فراهم کنیم و ورود کالاهای 
اساسی را ممانعت کنیم تا مردم دچار مشکلات 
اساسی شوند و به خیابان ها بریزند. جهانگیری اظهار 
داشت: همین سوال اکنون برای مردم ایجاد شده و 
عده ای می پرسند چرا داروهای ضروری کمیاب شده 
اما ماشین های لوکس وارد می شود. از لحاظ قانونی 
نمی توانستیم واردات برخی کالاها را ممنوع کنیم. 
با این وجود برخی کالاها را ممنوع کرده و سوالاتی 

نیز در این زمینه متوجه دولت شده است. وی 
تصریح کرد: ممنوع کردن واردات و صادرات مربوط 
به دوران سخت جنگی است و نمی توان اقتصاد را 
با دستورالعمل و بخشنامه اداره کرد. وی ادامه داد: 
در تابستان بخش صنعت تقریبا صفر شد و صنعت 
و کشاورزی کشور که جهت گیری اصلی اقتصاد 
مقاومتی بود، توانست در شرایط کرونا استقامت 
کند. جهانگیری با اشاره به اینکه بخش خدمات 
بیشترین آسیب را از کرونا دید، افزود: وقتی سفر 
تعطیل می شود، بسیاری از شغل ها ریزش می کند و 
بسیاری از کارهای خدماتی دچار مشکل می شود و 
تبعات خود را دارد و کرونا بیشتر، کارهای خدماتی 
را تحت تاثیر قرار داد. معاون اول رئیس جمهور 
عنوان کرد: یکی از کارهایی که در سال ۹۷ با خروج 
ترامپ از برجام انجام شد، اجرای سیاست ارزی 
بود که در این راستا کارهای گسترده ای ازجمله 
راه اندازی سامانه نیمایی، استخراج لیست واردات 
و صادرات و اتخاذ سیاست های اقتصادی انجام شد.
تااینلحظهیکدلارازپولنفتتلف

نشده
 وی افزود: در مرداد ماه، وقتی سیاست های 
تجاری و ارزی تدوین و تصویب شد، تصمیم 
گرفتیم که ارز 4هزار و 2۰۰ تومانی را ثابت کنیم 
که بتوانیم کالاهای اساسی و دارو و … را وارد کنیم. 
جهانگیری ادامه داد: تامین مالی کشور در زمان 
تحریم یک موضوع مهم بود و یکی از سیاست های 
اقتصاد مقاومتی، کاهش اتکای بودجه به نفت بود 

که تصمیم گیری راهبردی ای را در این زمینه انجام 
دادیم. وی تاکید کرد: تا اوایل اسفند از ۵۷۰ هزار 
میلیارد تومان بودجه کشور که هزینه شد، ۹هزار 
میلیارد تومان از محل درآمد نفت بود؛ ضمن 
اینکه امسال تا این مقطع ۷۰ هزار میلیارد تومان 
بودجه اقتصادی تخصیص دادیم و اجازه ندادیم 
روند عمرانی کشور متوقف شود که این از برکات 
اقتصاد مقاومتی است. جهانگیری تصریح کرد: اگر 
اقتصاد مقاومتی نبود نمی توانستیم بودجه کشور را 
به این شکل تامین کنیم و در برابر تحریم ها مقاومت 
کنیم. وقتی نفت ما را نخریدند، به دنبال راه های 
مختلف رفتیم و مدعیان پرادعا، که فقط به دنبال 
فضاسازی بودند، حتی نتوانستند یک بشکه نفت 
برای ما بفروشند و ما با دور زدن تحریم ها فروختیم 
و پول آن را با ده ها ریسک و خطر به دست آوردیم. 
تا این لحظه یک دلار از پول نفت تلف نشده و یک 
بابک زنجانی کوچک هم به وجود نیامده زیرا همه 
دقت ها لحاظ شده است. وی افزود: در سال ۹۸ وقتی 
دیدیم که نمی توانیم نفت به اندازه کافی بفروشیم، 
برخی کالاها مثل شکر و برنج و لاستیک کامیون را 
به سمت تولید داخل رفتیم و هر کجا جواب نداد 
به سمت واردات با ارز دولتی رفتیم. جهانگیری در 
بخش دیگری از سخنان خود در مورد برجام نیز 
بیان کرد: برخی سخنان به دلیل شرایط انتخاباتی 
و جهت گیری های سیاسی مطرح می شود اما دنیا 
بداند حرف رسمی ایران در مورد برجام، حرف 

مقامات رسمی ایران است.

سخن روز


